
6 ПЕРЕДОВА СТАТТЯ

ASTHMA AND ALLERGY • 4 • 2019
ISSN 2307-3373 DOI: 10.31655/2307-3373-2019-4-5-12

ANNUAL CONGRESS OF THE EUROPEAN RESPIRATORY SOCIETY 2019: 
WORTHY PARTICIPATION OF THE UKRAINIAN SCIENTISTS
G. L. Gumeniuk, S. G. Opimakh

Abstract. The International Congress of the European Respiratory Society (ERS) is the largest forum in the world that 
brings together professionals from all areas of respiratory medicine. In 2019, 22 094 participants from 134 countries 
attended the Congress. Within the framework of the Congress, 420 scientific and educational sessions were held and 
5 617 abstracts of scientific developments were presented. The aim: to analyze abstracts of scientific works on 
pulmonology that were presented by Ukrainian scientists at the ERS International Congress 2019. Materials and 
methods. The data regarding the abstracts of scientific reports were obtained from the Congress website and the online 
program of the personal account of an ERS member, doctor of medical sciences, professor Gumeniuk Galyna. Results. 
More than 40 delegates from Ukraine took part in the Congress, including scientists and practitioners in the fields of 
pulmonology, allergology, phthisiology, otorhinolaryngology, therapy and pediatrics. Native scientists presented at the 
Congress 56 abstracts of scientific reports on various problems of pulmonology (49 works) and phthisiology (7 works). 
The largest number of Ukrainian works (16) dealt with problems of chronic obstructive pulmonary disease (COPD), 
five on bronchial asthma (BA), three works – on asthma-COPD overlap. 8 theses were devoted to pneumonia, 3 to 
sarcoidosis, 2 to pathology with bronchoectasis, and one to idiopathic pulmonary fibrosis. Pediatric pulmonology of 
Ukraine was presented in six theses; one work was published on oncology. Also, Ukrainian scientists submitted to 
Congress three papers on medical education and one on tobacco smoking. Conclusions. 1 % (56 of 5 617) of all scientific 
works presented at the Congress of the European Respiratory Society belong to Ukrainian scientists. Three works by 
Ukrainian scientists were highly praised by ERS experts and were selected for presentation in an oral presentation 
format. The most active participation in the event was taken by a pulmonologists and phthiologists from the National 
institute of phthisiology and pulmonology named after F.G. Yanovsky National Academy of medical sciences of 
Ukraine, National Pirogov Memorial Medical University, Vinnytsya and State Institution "Dnipropetrovsk Medical 
Academy of the Ministry of Health of Ukraine".
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ЕЖЕГОДНЫЙ КОНГРЕСС ЕВРОПЕЙСКОГО РЕСПИРАТОРНОГО ОБЩЕСТВА 2019: 
ДОСТОЙНОЕ УЧАСТИЕ УКРАИНСКИХ УЧЕНЫХ
Г. Л. Гуменюк, С. Г. Опимах

Резюме. Международный конгресс Европейского респираторного общества (European Respiratory Society, ERS) — 
это крупнейший форум в мире, которой объединяет профессионалов всех областей респираторной медицины. В 
2019 году Конгресс посетили 22 094 участников из 134 стран мира. В рамках Конгресса были проведены 420 науч-
ных и учебных сессий и представлено 5 617 рефератов научных разработок. Цель работы: провести анализ рефе-
ратов научных работ по пульмонологии, которые были представлены украинскими учеными на Международном 
конгрессе ERS 2019 года. Материалы и методы. Данные по рефератам научных докладов получены из Интернет 
сайта Конгресса и он-лайн программы личного кабинета члена ERS, доктора медицинских наук, профессора 
Гуменюк Г. Л. Результаты. От Украины участие в Конгрессе приняли более 40 делегатов, в том числе ученые и 
практические врачи по специальности пульмонология, аллергология, фтизиатрия, отоларингология, терапия, 
педиатрия. Отечественные ученые представили на Конгрессе 56 рефератов научных докладов по различным про-
блемам пульмонологии (49 работ) и фтизиатрии (7 работ). Наибольшее количество украинских работ (16) каса-
лось проблем хронического обструктивного заболевания легких (ХОЗЛ), пять — бронхиальной астмы (БА), три 
работы — сочетанию астмы с ХОЗЛ. Пневмонии было посвящено 8 тезисов, саркоидозу — 3, патологии с брон-
хоэктазами — 2 и идиопатическому легочному фиброзу — одна работа. Детская пульмонология Украины была 
представлена в шести тезисах, по онкологии было опубликовано одну работу. Также украинские ученые подали 
на Конгресс три работы по проблемам медицинского образования и одну по проблеме табакокурения. Выводы. 
1 % (56 из 5 617) всех научных разработок, представленных на Конгрессе Европейского респираторного общества, 
принадлежит авторству украинских ученых. Три работы украинских ученых получили высокую оценку экспертов 


